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REVISTA PRESEI 

 

 Planul PNL pentru declanșarea alegerilor anticipate. Liberalii dispuși să 

sacrifice alegerea primarilor în două tururi în favoarea anticipatelor 

Conducerea PNL a discutat, luni, strategia pentru declanșarea alegerilor anticipate. 

Surse liberale au declarat pentru HotNews.ro că Guvernul Orban intenționează să-

și angajeze răspunderea în Parlament pe alegerea primariilor în două tururi, fapt 

care ar crea probleme social democrațiilor. De altfel, miza acestei angajări are ca 

scop forțarea PSD de a depune moțiune de cenzură și a pica în Parlament actualul 

Guvern deschizând astfel drumul pentru declanșarea alegerilor anticipate. 

Conducerea PNL a discutat luni strategia pentru declanșarea alegerilor anticipate. 

Surse liberale au declarat pentru HotNews.ro că Guvernul Orban intenționează să-

și asume răspunderea în Parlament pe trei mari teme controversate: alegerea 

primariilor în două tururi, desfințarea secției speciale și pensiile speciale. Liberalii 

intenționează să ceară convocarea unei sesiuni extraordinare și să forțeze 

majoritatea în conducerea Parlamentului. 

De precizat este că, în prezent există în dezbatere parlamentară două proiecte de 

lege privind alegerea primariilor în două tururi. La finalul sesiunii trecute, social 

democrații au direcționat cele două proiecte de lege către comisia specială de cod 

electoral tocmai pentru a îngreună o eventuală angajare de răspundere a 

Guvernului pe această temă. 

"În prezent PSD este prins în capcană. Fie blocheză prin moțiune de cenzură 

desfășurarea alegerilor locale în două tururi dar prin asta pică Guvernul Orban și 

deschide calea anticipatelor, fie închide ochii și riscă să piardă avantajul pe care îl 

conferă alegerea într-un singur tur și implicit să piarda majoritatea în alegerile 

locale", au explicat pentru HotNews.ro, sursele citate. 

Purtătorul de cuvânt al PNL, Ionel Dancă a anunțat la finalul ședinței că Biroul 

Executiv al PNL a discutat propunerile de convocare a unei sesiuni extraordinare a 

Parlamentului,. 
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"În cadrul Biroului Executiv al PNL au fost discutate propunerile de convocare a 

unei sesiuni extraordinare a Parlamentului în perioada următoare, iar preşedintele 

partidului, Ludovic Orban, a fost mandatat de către structura de conducere a PNL 

să solicite, la momentul oportun, convocarea unei sesiuni extraordinare pentru 

dezbaterea şi adoptarea unor proiecte de acte normative prioritare pentru PNL în 

perioada următoare, în condiţiile în care PSD vedem foarte bine că încearcă să 

blocheze acţiunea guvernamentală care are ca principal scop corectarea 

principalelor efecte nocive aduse de guvernarea PSD atât la nivelul economiei 

româneşti, cât şi la nivelul funcţionării instituţiilor publice ale statului", a spus 

Dancă, după şedinţa BEx. 

Dacă PSD depune moțiune de cenzură iar Guvernul Orban pică în Parlament 

automat și angajarea răspunderii este respinsă. Surselee citate susțin că dacă se 

ajunge în această situație conducerea PNL și președintele Klaus Iohannis vor să-ș 

să-l nominalize încă o dată pe Ludovic Orban drept premier. 

Pe de altă parte, social democrații care dețin controlul la nivelul conducerii 

Parlamentului pot bloca numirea unui nou Guvern pe o perioadă de 60 de zile. O 

altă strategie pe care ar putea-o aborda aleșii neamului de teamă să nu-și piardă 

pensia (prin nefinalizarea mandatului) este să-l valideze a doua oară pe Ludovic 

Orban drept premier. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Noile drepturi câștigate la negocierile colective din TVR au intrat în vigoare! 

ITM București a înregistrat  Actul adițional nr. 3 la Contractul Colectiv de Muncă 

din Societatea Română de Televiziune ce a fost  semnat  în data de 24 decembrie 

2019 de conducerea  SRTV, de conducerea Federației Cultură și Mass-Media 

FAIR-MediaSind în baza mandatelor acordate de membrii afiliați din instituție – 

Sindicatul MediaSind TVR și Sindicatul Televiziunea Craiova, precum și de către 

reprezentanți ai angajaților. 
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Documentul cuprinde clauza de conștiință a angajatului TVR care are dreptul, fără 

a suferi nicio consecință, „să refuze un ordin direct al șefilor ierarhici superiori sau 

să participe la realizarea unei producții Tv al/a cărui/cărei conținut este contrar 

legislației actuale sau deontologiei profesionale, invocând clauza de conștiință, 

conform propriilor convingeri. Totodată, angajatul din TVR are dreptul să refuze 

divulgarea surselor de informații, să-și exprime liber și în public opiniile personale 

în legătură cu orice evenimente sau persoane, respectând însă întotdeauna 

deontologia profesională, să beneficieze de sprijinul moral și material al 

angajatorului în privința păstrării confidențialității surselor, în toate fazele unui 

proces/civil/penal în care poate fi implicat, până la pronunțarea unei hotărâri 

definitive și irevocabile. Angajatul are dreptul să refuze să semneze știrea care a 

fost modificată  prin intervenția șefului ierarhic sau a oricărei persoane din staff-ul 

editorial, pe motiv că este diferita de forma inițială pe care a dat-o jurnalistul sau 

pe motiv că textul sau conținutul materialului se opune opiniilor și libertății de 

exprimare a jurnalistului." 

 

 Partenerii sociali au convenit ca angajatorul să acorde 10 salarii de bază în caz de 

concedieri pentru motive ce nu ţin de persoana angajatului, să coreleze în 

permanență salariul de bază minim brut pe unitate astfel că acesta să fie 

întotdeauna cu 5 la sută mai mare decât salariul minim brut pe țară garantat în plată 

 (studii medii și superioare), precum și să acorde tichete de masă și vouchere de 

vacanță la maximul prevăzut de lege. Nu în ultimul rând, părțile au decis să acorde 

angajaților care pleacă în deplasări drepturile prevăzute în HG 714/2019, în special 

cele prevăzute în Anexa (adică 230 lei/zi – indemnizație cazare), precum şi să se 

acorde sumele pentru inflaţia rămasă pentru anul 2019 şi inflaţia pentru anul 2020. 

 

Precizăm că negocierile nu au fost ușoare. Deși reprezentanții administrației 

împreună cu reprezentanții salariaților au solicitat prelungirea CCM cu 12 luni fără 

nicio altă negociere, reprezentanții FAIR-MediaSind au reuși să obțină drepturile 

de mai sus. 
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Având în vedere că pentru negocierea  celorlalte articole  din proiectul de CCM 

 elaborat de MediaSind TVR împreună cu Sindicatul TVR Craiova și experți ai 

FAIR-MediaSind și FIJ, administrația SRTV s-a angajat ca în termen de 6 luni să 

negocieze Anexa nr 4 privind coeficienții de salarizare din TVR, iar în termen de 

60 de zile să negocieze celelalte drepturi, conducerea SRJ MediaSind convoacă 

pentru pentru data de 15 ianuarie 2020, ora 12,00, la sediul SRTV, ședința 

Adunării Generale a MediaSind TVR.  De asemenea, în data de  17 ianuarie 2019, 

la sediul TVR Craiova delegația MediaSind și a Sindicatului TVR Craiova vor 

definitiva strategia și calendarul negocierilor noului CCM. Nu în ultimul rând, în 

perioada următoare vor avea loc dezbateri cu membrii MediaSind TVR din toate 

studiourile teritoriale ale SRTV, precum și din sediul central pentru negocierea 

noilor drepturi din CCM. 

Mai multe amănunte găsiți 

aici: https://sites.google.com/a/mediasind.ro/mediasind/comunicate-

1/noiledrepturicastigatelanegocierilecolectivedintvrauintratinvigoare   

(Sursa: Biroul Executiv al SRJ MediaSind) 

 

 

 Ministrul Muncii: Mâine am o întâlnire cu băncile; nu oblig pe nimeni să 

rămână în contract cu Casa de Pensii 

Convenţiile cu băncile pentru plata pensiilor sunt din 2001-2002 şi mâine voi avea 

o întâlnire cu băncile pentru a le evalua şi a discuta cum putem face mai bine, a 

declarat, luni seara, la B1 TV, ministrul Muncii, Violeta Alexandru, precizând că 

nu obligă pe nimeni să rămână în contract cu Casa de Pensii, potrivit Agerpres. 

 

"Eu am mâine o întâlnire cu băncile. Eu nu oblig pe nimeni să rămână în contract 

cu Casa de Pensii. Eu spun doar că trebuie să lucrăm eficient cu toţii şi că, în 

condiţiile în care convenţiile sunt din 2001, 2002, a venit momentul să le evaluăm 

şi să discutăm cum putem face mai bine, că între timp ne-am modernizat, şi 

mijloacele de plată sunt mai rapide. Eu fac ce pot pe partea mea ca stat.  

 

https://sites.google.com/a/mediasind.ro/mediasind/comunicate-1/noiledrepturicastigatelanegocierilecolectivedintvrauintratinvigoare
https://sites.google.com/a/mediasind.ro/mediasind/comunicate-1/noiledrepturicastigatelanegocierilecolectivedintvrauintratinvigoare
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S-au făcut nişte eforturi extraordinare pentru a recupera aceste zile, în partea 

noastră de instituţii, de Trezorerie, de deschidere de cont", a spus Alexandru, 

făcând referire la problemele pe care le-a semnalat la finele săptămânii trecute în 

legătură cu plata pensiilor. 

 

Ministrul Muncii a subliniat că acele critici ale sale au fost pentru băncile care "au 

sfidat-o", i-au transmis că nu plătesc pensiile vineri, deşi aveau banii în cont de joi. 

"Eu nu critic înainte să vorbesc cu cei cu care lucrăm. Am mâine (marţi n.r) o 

întâlnire cu băncile pentru a ne uita pe convenţiile semnate cu reprezentanţii Casei 

Naţionale de Pensii Publice. Critica mea a fost faţă de acele sucursale care m-au 

sfidat, care mi-au transmis că nu plătesc deşi ştiam că au banii în cont şi aşteptau, 

deşi în convenţie prevederea e că vor plăti în până la două zile, maxim două zile, şi 

care, alimentate, din informaţiile pe care le am, inclusiv din cercuri politice, îmi 

transmiteau mesaje că deşi le intraseră banii în cont joi, că vorbim de săptămâna 

trecută, nu voiau să plătească vineri decât în momentul în care am avut o poziţie 

publică şi îi lăsau pe pensionari să treacă şi weekend-ul fără pensie şi să primească 

banii abia luni", a explicat Violeta Alexandru. 

 

Întrebată dacă ea consideră că există influenţă din cercuri politice asupra 

conducerii unor bănci, ministrul Muncii a răspuns că urmăreşte reacţiile şi că a fost 

"certată" că determină sucursalele băncilor să facă plăţi mai devreme. 

 

"Eu vă rog să urmăriţi reacţiile şi modul în care am fost certată de reprezentanţii 

PSD cum îndrăznesc să determin sucursalele băncilor să facă plăţi mai devreme. Să 

se hotărască PSD, nu vor mai devreme? Acest lucru mi-a dat un indiciu că exista o 

aplecare a reprezentanţilor PSD de a folosi orice pârghie de a vorbi public astfel 

încât să influenţeze conducerea sucursalelor bancare să analizeze în mod diferit 

faţă de ce convenisem că trebuie să se întâmple, şi anume banii în cont sunt joi, nu 

văd niciun motiv să nu se plătească vineri. (...) Am făcut eforturi extraordinare să 

ajungă banii, există nişte proceduri stabilite în lege, am făcut eforturi extraordinare 

pentru că ştiu ce înseamnă să treacă sărbătorile, să vină multe zile libere şi să nu 

mai ai din ce să-ţi plăteşti medicamentele, cheltuielile necesare, ca persoane în 

vârstă. Dincolo de hârtii şi de ce scrie în contract, suntem toţi oameni", a punctat 

Alexandru. 
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Ministrul Muncii, Violeta Alexandru, a scris vineri, pe pagina sa de Facebook, că 

filiala CEC Suceava întârzie plata pensiilor şi face documente două zile. 

 

"Faci tot posibilul să fie banii trimişi cât mai repede pensionarilor după sărbători, 

din momentul în care aceştia sunt în cont la Poştă/la Bănci şi, când lucrurile se 

mişcă ... CEC Suceava nu doreşte să ajutăm oamenii. CEC Suceava are de făcut 

documente 2 zile de când intră banii. Vrea toată ţara, dar nu vrea CEC Suceava. 

Ne-a informat fostul ministru M.C Budăi/PSD că nu doreşte, nu trebuie grăbit 

nimic. PSD nu este de acord să ajungă banii mai devreme la pensionari. E 

scrupulos, ţine la proceduri. Se bucură dacă poate să blocheze sau să întârzie ceva. 

Eu ţin la oameni", a scris Alexandru pe pagina de socializare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 CExN al PSD - la Palatul Parlamentului; se discută despre modificări la 

statut şi priorităţi legislative 

Comitetul Executiv Naţional al PSD se reuneşte, marţi, în prima şedinţă a 

conducerii interimare a social-democraţilor din acest an. 

 

Reuniunea CExN al PSD se va desfăşura la Palatul Parlamentului, începând cu ora 

12,00. 

 

Social-democraţii vor discuta, în această şedinţă, despre o serie de modificări la 

statutul partidului. 

 

Preşedintele interimar al PSD, Marcel Ciolacu, declara duminică, la Călăraşi, că 

printre propunerile de modificare a statutului partidului se va număra şi cea care 

prevede ca primele trei organizaţii cu rezultate bune la alegeri să facă parte, de 

drept, din Biroul Permanent Naţional. 
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"Noi o să venim în faţa Comitetului Executiv cu anumite propuneri de modificare 

la statut, propuneri de principii, apoi, la sfârşitul lunii, când avem reuniunea 

grupurilor parlamentare, vom invita şi primarii de mari municipii şi preşedinţii de 

consilii judeţene, astfel încât vom crea un for destul de important şi reprezentativ al 

partidului, unde, de asemenea, vom expune aceste principii şi, dacă ele trec de 

votul intern şi de opiniile din interiorul partidului, vom merge cu ele să le spunem 

şi congresului, unde se va da un vot. Vom propune ca din Comitetul Executiv să 

facă, de drept, parte primarii de mari municipii şi preşedinţii de consilii judeţene, la 

congres să se voteze un proiect politic şi o echipă, să nu mai fie voturi pe fiecare 

funcţie în parte şi chiar o modificare a structurii de reprezentare în Biroul 

Permanent Naţional, unde, pentru prima oară, să fie primite primele trei organizaţii 

cu rezultate politice, meritocraţie politică, pe un ciclu electoral de patru alegeri, să 

facă parte de drept din BPN", explica Ciolacu. 

 

El va propune, de asemenea, ca de normele de etică pe care trebuie să le respecte 

membrii partidului să se ocupe Consiliul Naţional, şi nu Comitetul Executiv 

Naţional, aşa cum este acum. 

 

Alte subiecte care ar urma să se discute la CExN, potrivit unor surse din PSD, sunt 

organizarea congresului, priorităţile legislative în sesiunea parlamentară ce va 

începe în februarie, iniţierea unei moţiuni de cenzură şi alegerile anticipate.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Lovitură de teatru: Prefecții maziliți de Ludovic Orban și-au dat mâna și au 

trimis Guvernului un ultimatum înainte să-l dea în judecată / DOCUMENT 

Foști prefecți și subprefecți din Buzău, Mehedinți, Prahova, Iasi, Brasov, Harghita, 

Bistrita Nasaud și Hunedoara, schimbați din funcție după preluarea de către PNL a 

guvernării, i-au trimis premierului Ludovic Orban o Plângere Prealabilă în care 

solicită ANULAREA numirii în funcție a 31 de prefecți și subprefecți pe motiv de 

încălcare a legii și în care îl informează pe șeful Guvernului că dacă nu face 

modificările necesare, vor ataca în instanță, în contencios-administrativ, deciziile 

prim-ministrului referitoare la cei 31 de prefecți și subprefecți.  
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Plângerea obținută de STIRIPESURSE.RO a ajuns joia trecută la cabinetul 

premierului. 

Amintim că pe 11 decembrie 2019, Ludovic Orban a dispus eliberarea lui Andrei 

Tinu din funcţia de preşedinte al Autorităţii Naţionale pentru Cetăţenie. Tinu l-a 

dat în judecată pe Ludovic Orban, reclamând că a fost dat afară nelegal din funcţie 

și Curtea de Apel București a dispus suspendarea deciziei prin care premierul 

Ludovic Orban l-a demis pe Tinu. Decizia CAB este una provizorie, până când se 

va judeca pe fond cererea lui Andrei Tinu de anulare a deciziei prim-ministrului, 

însă este executorie. 

PLÂNGEREA trimisă premierului Ludovic Orban este aici. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Previziunile Comisiei de Prognoză pentru 2020: 5,26 milioane de salariaţi, o 

rată a şomajului de 3% şi un salariu mediu brut de 5.400 de lei, adică 3.159 lei 

net. Numărul de salariaţi va înregistra o creştere de circa 2% pe an şi va 

ajunge la aproape 5,6 milioane în 2023 

Comisia Naţională de Strategie şi Prognoză (CNSP) estimează că economia 

României a avut un număr de 5,17 milioane de salariaţi în 2019, cu 2% mai mulţi 

decât în 2018. În 2020, numărul de angajaţi va ajunge la 5,268 milioane, în creştere 

cu 1,9% comparativ cu 2019, conform previziunilor Comisiei Naţionale de 

Prognoză. Până în 2023, numărul de salariaţi din economia locală va ajunge la 

aproape 5,6 milioane. 

„Este foarte posibil să fi trecut pragul de 5 milioane de angajaţi în 2019. Este foarte 

interesant că în ultimii ani anumite comportamente de pe piaţă precum munca la 

negru au scăzut şi au dus cu sine şi la scăderea ratei şomajului. Angajatul a început 

să îşi cunoască drepturile şi să le ceară. De asemenea, în multe industrii precum 

HoReCa sau construcţii a crescut mult numărul de angajaţi, în mare parte şi 

datorită cadrului legislativ. Este foarte posibil să ajungem la 5.3 milioane de 

angajaţi în 2020, dar este greu de prognozat“, spune Florin Godean, country 

manager al Adecco România şi Ungaria, liderul pieţei locale de recrutare. 

(Sursa: zf.ro) 

https://media.stiripesurse.ro/other/202001/media-157892494048612200.pdf
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 Ministrul Finanţelor participă la conferinţele Euromoney şi Unicredit 

Ministrul Finanţelor Publice, Florin Cîţu, participă în zilele de 14 şi 15 ianuarie, la 

Viena, la Forumul Europei Centrale şi de Est Euromoney. 

 

Potrivit unui comunicat al ministerului de resort, subiectele aflate pe agenda 

conferinţei Euromoney vizează perspectivele macroeconomice pentru Europa 

Centrală şi de Est pentru 2020 şi analiza economiei fiecărei ţări din regiune. 

 

De asemenea, pe 16 ianuarie, Florin Cîţu va fi prezent la conferinţa UniCredit.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ministrul Educaţiei anunţă măsurile primei etape de debirocratizare a 

procesului didactic: Am trimis o notă inspectoratelor şcolare 

Ministrul Educaţiei, Monica Anisie, a anunţat măsurile primei etape pentru 

debirocratizarea procesului didactic, care se aplică începând de luni, o notă în acest 

sens fiind trimisă inspectoratelor şcolare. 

 

''Începem semestrul al doilea cu o veste bună: prima etapă pentru debirocratizarea 

procesului didactic cuprinde următoarele măsuri care se vor aplica chiar de astăzi, 

13 ianuarie. (...) Am trimis o notă inspectoratelor şcolare prin care am cerut 

aplicarea acestor măsuri imediat!'', a scris ministrul pe Facebook. 

 

Monica Anisie a prezentat măsurile avute în vedere. 

* Portofoliul profesorului conţine, în format digital sau/şi letric, doar planificările 

calendaristice anuale ale materiei, un proiect al unităţilor de învăţare şi instrumente 

de evaluare. Este exceptat de la această precizare portofoliul profesional 

reglementat de Metodologia-cadru de organizare şi desfăşurare a examenului 

naţional de definitivare în învăţământ, aprobată prin OMEN nr. 5211/2018; 

 

* Procesele verbale care nu necesită probarea modului de luare a deciziei, de la 

activităţile cadrelor didactice sau din cadrul anumitor activităţi cu părinţii, nu sunt 

obligatorii şi pot fi înlocuite cu liste de prezenţă; 
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* Rapoartele şi statisticile solicitate de instituţii ierarhic superioare sau alte 

instituţii din afara sistemului educaţional, care nu sunt prevăzute în mod expres în 

acte normative, nu se întocmesc la nivelul unităţii de învăţământ preuniversitar 

prin implicarea cadrelor didactice. Extragerea datelor statistice necesare se face 

prin interogarea Sistemului Informatic Integrat al Învăţământului din România 

(SIIIR) sau a altor aplicaţii specifice; 

 

* Aplicarea testelor iniţiale nu este obligatorie pentru niciun nivel de învăţământ 

sau clasă. Cadrele didactice pot decide folosirea lor pentru clasele de început de 

ciclu sau la preluarea unei clase noi, la disciplina pe care o predau, pentru a 

cunoaşte nivelul atingerii competenţelor de către elevi; 

 

* Portofoliul dirigintelui va conţine numai planificarea activităţilor specifice 

funcţiei de diriginte, calendarul activităţilor educative extraşcolare ale clasei şi 

fişele psihopedagogice ale elevilor din clasa respectivă. 

 

Pe lângă acestea, anunţă ministrul, sunt în curs de modificare actele normative care 

vizează următoarele documente propuse pentru eliminare sau simplificare: 

eliminarea portofoliului dirigintelui; simplificarea condicii de prezenţă; eliminarea 

comisiilor metodice/ comisiei pentru curriculum; eliminarea sau, după caz, 

simplificarea raportărilor situaţiei sociale a elevilor şi raportărilor programelor de 

sprijin; simplificarea documentelor necesare pentru excursiile şcolare/ activităţile 

extraşcolare; simplificarea procesului de evaluare a calităţii (ARACIP).  

(Sursa: Agerpres) 

 

 „Anul 2020 va fi un an cu șantier deschis pe Autostrada Sibiu-Pitești” - 

Ministrul Transporturilor. Ce spune despre finanțarea europeană pentru 

proiect 

„Anul 2020 va fi un an cu șantier deschis pe Autostrada Sibiu-Pitești”, spune 

Ministrul Transporturilor, Lucian Bode. „Pe lotul 1 se va emite autorizația de 

construire, pe lotul 5 se va desemna câștigătorul licitației, lotul 4 are documentația 

în evaluare, pe lotul 3 se așteaptă urcarea documentației în SICAP, iar lotul 2 va fi 

scos la licitație”, spune Bode.  
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Cât privește solicitarea Comisiei Europene de clarificări ce țin de mediu, Bode 

spune că România va răspunde până pe 31 ianuarie. 

 

„Astăzi, a avut loc la sediul Ministerului Transporturilor, Infrastructurii și 

Comunicațiilor (MTIC) o ședință de lucru pentru analiza și răspunsul la 

comentariile Comisiei Europene (CE) referitoare la aplicația de proiect major 

privind construcția autostrăzii Sibiu-Pitești (etapa I) la care au participat 

reprezentanți ai Ministerului Fondurilor Europene, Ministerul Mediului, Apelor și 

Pădurilor, Autoritatea Națională pentru Protecția Mediului, Agenția Națională 

pentru Arii Naturale Protejate, Banca Europeană de Investiții – JASPERS, experți 

de mediu și reprezentanți ai MTIC și ai Companiei Naționale de Administrare a 

Infrastructurii Rutiere SA”, transmite Ministerul Transporturilor. 

Potrivit instituției, toate părțile au agreat că Evaluarea Impactului asupra Mediului 

(EIM), inclusiv Evaluarea Adecvată (EA) realizate pentru proiectul de construcție 

a autostrăzii Sibiu-Pitești sunt bune, dar pentru a înlătura îngrijorările 

reprezentațiilor Comisiei Europene până la data de 31.01.2020 se va realiza o 

corespondență cu CE pentru a explica pe larg următoarele elemente: 

- Calendarul de realizare a EIM și EA. 

- Metodologia utilizată în realizarea EIM și EA, inclusiv modul în care a fost luat 

în calcul impactul cumulat al noii autostrăzi cu DN7, calea ferată Râmnicu Vâlcea 

– Sibiu și râul Olt. 

- Calendarul de completare/realizare la nivel național a Planurilor de Management 

și stabilire a obiectivelor de conservare a speciilor pentru ariile naturale protejate 

situate pe teritoriul României. 

“Cei dinaintea noastră au tratat cu dispreț solicitările Comisiei. Mai exact, nu le-au 

răspuns. Probabil în aroganța specifică guvernării PSD au considerat că odată ce au 

emis un acord de mediu nu mai trebuie să răspundă niciunei solicitări transmise de 

către Comisie. Pe data de 21 decembrie 2019 ne-am întâlnit împreună cu cei 

implicați pentru a analiza solicitările venite din partea Comisiei, înainte de a prelua 

noi guvernarea.  
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Pe data de 23 decembrie 2019 primim această scrisoare şi imediat am constituit 

grupuri de lucru, am discutat cu cei de la Ministerul Mediului, cu toate agențiile 

din subordine, Agenția Națională pentru Arii Naturale Protejate, Agenția Națională 

pentru Protecția Mediului, cu toți cei responsabili în eliberarea acordului de mediu. 

Am avut aceste întâlniri pentru a construi răspunsurile la solicitările Comisiei 

Europene. Astăzi când vorbim, la Ministerul Transporturilor, Infrastructurii și 

Comunicațiilor sub coordonarea Organismul Intermediar de la ministerul nostru, a 

avut loc o întâlnire tehnică, la care au participat aproximativ 40 de specialiști, care 

cunosc problematica abordată de către CE”, spune Bode. 

 

„Suntem aici o echipa serioasă care va răspunde cu celeritate solicitărilor Comisiei 

Europene. Am încredere că putem face ceea ce n-au făcut alții și printr-un răspuns 

tehnic, bine fundamentat, ce abordează fiecare dintre solicitări, problema poate fi 

rezolvată. Ce trebuie să înțeleagă toată lumea este faptul că proiectul major de 

infrastructură Autostrada Sibiu-Pitești va continua. Pe lotul 1 se va emite 

autorizația de construire, pe lotul 5 se va desemna câștigătorul licitației, lotul 4 are 

documentația în evaluare, pe lotul 3 se așteaptă urcarea documentației în SICAP, 

iar lotul 2 va fi scos la licitație. Anul 2020 va fi un an cu șantier deschis pe 

Autostrada Sibiu-Pitești. Cu siguranță cei de la Comisia Europeană vor primi 

clarificările în timpul solicitat, poate chiar mai repede, astfel încât cererea de 

finanțare să își urmeze parcursul normal”, a mai spus ministrul Lucian Bode. 

 

Fostul ministru Răzvan Cuc a postat duminică, pe Facebook, scrisoarea Comisiei 

Europene în care i se cer Guvernului clarificări cu privire la unele aspecte de mediu 

ale proiectului autostrăzii Sibiu-Pitești, printre care o sprecie de insectă care 

trăiește în zonă. 

 

„Dacă erau sinceri și transparenți, întreb și eu pentru românii care își doresc 

această autostradă, de ce nu fac publică această notificare transmisă de Comisia 

Europenă? Să vedem și noi ce conține scrisoarea!... Acolo se precizează clar că nu 

vom primi niciun ban, până când nu se răspunde la clarificările cerute de CE. Până 

la primirea răspunsurilor, finanțarea este suspendată! 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23595586-razvan-cuc-continua-disputa-privire-autostrada-sibiu-pitesti-este-invocata-specie-gindac.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23595586-razvan-cuc-continua-disputa-privire-autostrada-sibiu-pitesti-este-invocata-specie-gindac.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23595586-razvan-cuc-continua-disputa-privire-autostrada-sibiu-pitesti-este-invocata-specie-gindac.htm


 

CNSLR Fratia | Revista Presei 14.01.2020 13 

 

În această notificare se face vorbire de lucruri halucinante!!! Este vorba de o specie 

de gândac și unele chestiuni birocratice lipsite de consistență. Repet SIBIU-

PITEȘTI are Acord de Mediu care tratează inclusiv problema acestui gândac!!!!”, 

scrie fostul ministru. 

 

Răzvan Cuc a anunțat, sâmbătă 11 ianuarie, că oficialii Comisiei Europene au 

trimis o notificare pentru suspendarea finanțării din fonduri europene a autostrăzii 

Sibiu-Pitești. 

În replică, ministrul Transporturilor Lucian Bode a negat, într-o postare pe 

Facebook, blocarea proiectului autostrăzii Sibiu-Pitești, care, conform afirmațiilor 

fostului ministru Răzvan Cuc nu ar mai beneficia de finanțare din partea UE. „Cei 

care fac afirmații ar trebui să știe că proiectul SIBIU - PITEȘTI nu este blocat! 

Comisia Europeană a solicitat României, în data de 23 decembrie 2019, o serie de 

clarificări privind impactul autostrăzii SIBIU-PITESTI asupra mediului, pe traseul 

acesteia. Comisia Europeană nu a transmis nicio scrisoare de suspendare. 

Documentul transmis de Comisie se numeste scrisoare de observații. Potrivit 

regulamentelor europene, CE are la dispoziție 3 luni pentru adoptarea unei decizii 

de aprobare de la momentul transmiterii. În cazul în care se solicită informații 

suplimentare, se suspendă curgerea acestui termen de 3 luni până la primirea 

răspunsului din partea României”, a scris ministrul. 

Ministerul Fondurilor Europene a comunicat de asemenea că solicitarea de 

finanțare a fost transmisă Comisiei Europene spre evaluare în data de 25 oct 2019. 

În data de 23 dec 2019, CE a solicitat autorităților naționale informații 

suplimentare cu privire la proiect. Termenul pentru raspunderea la solicitarea de 

informații din partea CE este de 2 luni de la primirea scrisorii. Solicitarea CE nu 

afectează în niciun fel implementarea proiectului care este in desfășurare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

 

https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-23594088-ministrul-transporturilor-ministerul-fondurilor-europene-neaga-blocarea-proiectului-sibiu-pitesti-dupa-razvan-cuc-sustinut-fondurile-pentru-autostrada-fost-suspendate.htm
https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-23594088-ministrul-transporturilor-ministerul-fondurilor-europene-neaga-blocarea-proiectului-sibiu-pitesti-dupa-razvan-cuc-sustinut-fondurile-pentru-autostrada-fost-suspendate.htm
https://monitorizari.hotnews.ro/stiri-infrastructura_articole-23594088-ministrul-transporturilor-ministerul-fondurilor-europene-neaga-blocarea-proiectului-sibiu-pitesti-dupa-razvan-cuc-sustinut-fondurile-pentru-autostrada-fost-suspendate.htm
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 Alexe: Programul Rabla va începe în martie. Ne propunem să emitem un 

număr de 60.000 de vouchere 

Ministrul Mediului, Costel Alexe, susține că programul Rabla va fi reluat în luna 

martie, urmând să fie emise 60.000 de vouchere, în timp ce pentru programul 

Rabla Plus, ce vizează mașinile electrice, vor fi acordate în continuare vouchere de 

10.000 de euro, potrivit Mediafax. 

„Programul Rabla este și cel mai longeviv și (...) ne propunem ca pentru 2020 să 

creștem numărul de vouchere pe care le acordăm. Pentru 2020 ne propunem un 

număr de 60.000 de vouchere. Pornește în luna martie, pentru că vom stabili cu 

colegii din minister care va fi exact bugetul și etapele în care va fi demarat”, a 

explicat Alexe, la Digi 24. 

Conform sursei citate, de la demararea programului, 600.000 de mașini au fost 

scoase din uz și au fost achiziționate 550.000 de mașini noi. 

„(Pentru Rabla Plus - n.red.) pentru 2020 ne propunem să păstrăm cel puțin același 

buget și vrem o creștere cu 10, 20% a numărului de vouchere pe care să le 

acordăm, vocuherul fiind de 10.000 de euro. (...) Din discuțiile pe care le-am avut 

cu cei de la Dacia și înțeleg că și cei de la Ford, au în plan ca în următorii ani să 

dezvolte mașini care să aibă acest sistem (electric - n.red.)”, a adăugat ministrul, 

care a adăugat că dorește să majoreze și investițiile în ce privesc stațiile electrice de 

alimentare. 

Programul Rabla, de înnoire a parcului auto, se desfășoară în România din anul 

2005. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Studiu UNSAR: preţurile de referinţă pentru reparaţiile auto sunt dorite de 

90% dintre şoferi 

Peste 90% dintre românii care conduc un autovehicul consideră că ar fi benefică 

publicarea anuală a unor preţuri de referinţă pe piaţa reparaţiilor auto de către o 

autoitate competentă, potrivit informaţiilor unui studiu realizat de către Institutul 
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Român pentru Evaluare şi Strategie (IRES) pentru Uniunea Naţională a 

Societăţilor de Asigurări din România (UNSAR) în decembrie 2019. 

„Asigurările RCA au o importanţă socială majoră, în special în condiţiile în care 

43% dintre participanţii la acest studiu spun că există un risc ridicat şi foarte ridicat 

de a fi implicaţi într-un accident rutier, iar alţi 30% evaluează riscul ca fiind mediu. 

Astfel, aproape trei sferturi dintre şoferii intervievaţi sunt conştienţi de riscurile la 

care sunt expuşi în trafic, iar 96% dintre participanţii la studiu apreciază asigurarea 

RCA ca fiind utilă şi foarte utilă“, au transmis reprezentanţii UNSAR.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Greenpeace: Măsurile luate de Primăria Generală sunt ineficiente şi nu aduc 

o îmbunătăţire reală a calităţii aerului 

Continuă războiul declaraţiilor legate de calitatea aerului din Bucureşti. 

Greenpeace România susţine că măsurile luate de Primăria Generală sunt 

ineficiente şi nu aduc o îmbunătăţire reală a calităţii aerului. Primarul Capitalei 

reaminteşte în replică proiectele pe care le-a pus în practică. Printre acestea, 

semaforizarea inteligentă și acordarea de vouchere pentru biciclete. 

Potrivit Greenpeace Romania în urmă cu trei ani au fost promise bucureștenilor 

mai multe proiecte pentru reducerea poluării, dar nu au fost realizate. 

Pe listă sunt "Registrul spaţiilor verzi, Strategia antipraf, Centura verde a 

Bucureştiului, construirea unei reţele funcţionale de piste pentru biciclete, 

elaborarea de strategii pentru diverse tipuri de deşeuri, dezvoltarea unei reţele 

independente de monitorizare a calităţii aerului la nivelul municipiului. 

Primăria Generala are o listă de măsuri pe care le-a implementat şi urmează altele. 

Despre calitatea aerului din Capitală dar și despre nivelul de poluare din restul 

ţării, Comisia Europeană a tras în repetate rânduri mai multe semnale de alarmă. 
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Ministrul Mediului, Costel Alexe, susţine că orice depăşire a concentraţiei maxim 

admise de particule de 10 sau 2,5 microni pune în pericol sănătatea oamenilor, iar 

în Bucureşti pragul a fost depăşit o dată la cinci zile în ultimii doi ani. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Ministerul Mediului şi ECOTIC lansează marţi campania de informare ''Fii 

la tine-n ţară la fel ca afară'' 

Ministerul Mediului, Apelor şi Pădurilor, împreună cu ECOTIC, lansează marţi 

campania naţională de informare "Fii la tine-n ţară la fel ca afară", cu scopul de a 

contribui la conştientizarea publicului românesc în privinţa comportamentului 

corect faţă de un tip de deşeuri: DEEE - deşeuri de echipamente electrice şi 

electronice, a anunţat ministrul de resort, Costel Alexe, pe pagina sa de Facebook. 

 

"Colectarea şi reciclarea echipamentelor electrice şi electronice, dincolo de 

aspectele privind protecţia mediului, reprezintă garanţia noastră că resursele 

conţinute de acestea - indiferent că vorbim despre metale, plastic sau sticlă - vor fi 

reutilizate. România nu îşi mai permite să susţină modelul nostru actual de 

consum. Acest lucru este valabil, de fapt, pentru întreaga Planetă, deoarece 

exploatarea iraţională a resurselor este o problemă de nivel global", a scris 

ministrul Mediului, pe reţeaua de socializare. 

 

Costel Alexe a adăugat că România trebuie să recupereze decalajele pe care le are 

faţă de restul Europei şi trebuie să o facă într-un ritm accelerat, "pentru că Pactul 

Ecologic European nu este altceva decât o nouă accentuare a nevoii noastre de a 

avea grijă de natură şi de oameni".  

(Sursa: Agerpres) 
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 Începe bătălia pentru conducerea Parchetului General, DNA și DIICOT / 

Primele interviuri, marți / Cine sunt favoriții și ce profil au aceștia 

Candidații pentru șefia marilor parchete - Parchetul General, DNA și DIICOT, care 

funcționează cu interimari - vor susține interviurile începând de marți, iar ministrul 

Justiției, Cătălin Predoiu, ar urma să anunțe propunerile sale în 21 ianuarie. Pentru 

funcția de procuror general s-au înscris opt candidați, iar pentru conducerile DNA 

și DIICOT sunt în cursă câte cinci procurori. Favoriți printre procurori ar fi Răzvan 

Horațiu Radu pentru funcția de procuror general, Călin Nistor și Crin Bologa 

pentru șefia DNA și Ioana Albani și Viorel Badea pentru DIICOT, au declarat 

pentru HotNews.ro surse din sistemul judiciar. 

Pentru funcția de procuror general și-au depus candidatura 8 procurori: Ionel 

Corbu, Florin-Daniel Căşuneanu, Gabriela Scutea, Laura Oprean, Pompiliu - 

Marian Drilea - Marga, Daniel Horodniceanu, Sorin Săndel Vasilache și Răzvan 

Horaţiu Radu. 

Parchetul General funcționează fără procuror-șef plin din luna aprilie, când s-a 

încheiat mandatul lui Augustin Lazăr. Acesta s-a pensionat odată cu încheierea 

mandatului, pe fondul scandalului legat de activitatea sa de procuror în perioada 

comunismului, când a respins eliberarea înainte de termen din Penitenciarul de la 

Aiud a disidentului Iulius Filip. 

Procurorii din Consiliul Superior al Magistraturii (CSM) au decis atunci ca 

procurorul șef adjunct Bogdan Licu să preia funcția de procuror general interimar 

pentru o perioadă de cel mult două luni. De atunci, mandatul acestuia a fost 

prelungit. 

Fostul ministru Tudorel Toader a declanșat o procedură de numire în funcția de 

procuror general, dar în aprilie i-a respins pe toți cei patru candidați - Augustin 

Lazăr, Marian Drilea, Gabriela Scutea şi Daniel Horodniceanu. 

Pentru funcția de procuror-șef al DNA și-au depus candidatura 5 candidați: 

Mariana Alexandru, Crin-Nicu Bologa, Camelia Elena Grecu, Ionuţ Botnaru și 

Călin Nistor, actualul procuror-șef interimar. 
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Direcția Națională Anticorupție a rămas fără șef plin în 9 iulie 2018. Atunci, 

funcţia de procuror-şef al DNA a devenit vacantă după ce Laura Codruţa Kovesi a 

fost revocată printr-un decret de preşedintele Klaus Iohannis, după o decizie a 

Curţii Constituţionale. 

Ministrul de atunci al Justiției Tudorel Toader, cel care a și propus revocarea 

Laurei Codruța Kovesi, a vrut să o numească la șefia DNA pe Adina Florea, ajunsă 

între timp la Secția de anchetare a magistraților. Preşedintele Klaus Iohannis a 

respins-o însă de trei ori pe Adina Florea, pe care fosta șefă a CSM Lia Savonea a 

încercat apoi de șapte ori să o numească la conducerea Secției speciale. 

Interimatul la șefia DNA a fost asigurat pentru șase luni de către procurorul Anca 

Jurma, care în ianuarie 2019 a anunțat că nu mai vrea prelungirea mandatului. De 

atunci, Călin Nistor, procuror-şef adjunct în mandatul lui Kovesi, este interimar la 

conducerea DNA. 

În mandatul său de ministru al Justiției, Tudorel Toader a organizat concurs și 

pentru șefia DNA, însă i-a respins pe toți cei 4 candidați: procurorii Marius Iacob, 

Cristian Lazăr, Elena Grecu şi Florentina Mirică, susţinând că programele de 

management ale acesotra "nu reflectă situaţia actuală cu care se confruntă DNA şi 

nici soluţiile necesare pentru rezolvarea problemelor". 

Pentru conducerea DIICOT și-au depus candidatura 5 procurori: Teodor Niţă, 

Ioana Bogdana Albani, Elena-Giorgiana Hosu, Viorel Badea şi Daniel 

Horodniceanu. 

Mandatul la conducerile celor trei instituții este de 3 ani. 

Calendarul interviurilor pentru conducerea celor trei mari parchete 

Procuror general al Parchetului de pe lângă Înalta Curte de Casație și Justiție: 

 Ionel Corbu - 14 ianuarie, ora 9.00 

 Florin Daniel Cășuneanu - 14 ianuarie, ora 10.30 

 Gabriela Scutea - 14 ianuarie, ora 13.30 

 Laura Oprean - 14 ianuarie, ora 15.00 

http://www.just.ro/anuntul-privind-selectia-procurorilor-in-vederea-efectuarii-propunerilor-de-numire-pentru-ocuparea-functiilor-vacante-de-conducere-respectiv-procuror-general-al-parchetului-de-pe-langa-inalta-curte/
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 Pompiliu-Marian Drilea-Marga - 15 ianuarie, ora 9.00 

 Daniel Horodniceanu - 15 ianuarie, ora 10.30 

 Sorin Săndel Vasilache - 15 ianuarie, 15.00 

 Răzvan Horațiu Radu - 15 ianuarie, ora 15.00 

Procuror-șef al Direcției Naționale Anticorupție: 

 Mariana Alexandru - 16 ianuarie, ora 9.00 

 Crin-Nicu Bologa - 16 ianuarie, ora 10.30 

 Camelia Ene Grecu - 16 ianuarie, ora 13.30 

 Ionuț Botnaru - 16 ianuarie, ora 15.00 

 Călin Nistor - 16 ianuarie, ora 16.30 

Procuror-șef al Direcției de Investigare a Infracțiunilor de Criminalitate Organizată 

și Terorism: 

 Teodor Niță - 17 ianuarie, ora 9.00 

 Ioana Bogdana Albani - 17 ianuarie, ora 10.30 

 Elena Giorgiana Hosu - 17 ianuarie, 13.30 

 Viorel Badea - 17 ianuarie, ora 15.00 

 Daniel Horodniceanu - 17 ianuarie, ora 16.30 

Intervalul de timp alocat fiecărui candidat în vederea susținerii interviului se 

compune astfel: 30 de minute pentru susținerea proiectului și 60 de minute pentru 

întrebări și răspunsuri. Intervalul orar 12.00 - 13.30 este alocat pentru pauză. 

Comisia din ministerul Justiției care îi va audia pe candidați va fi condusă de către 

ministrul Cătălin Predoiu, iar membrii comisiei sunt: secretari de stat ai 

Ministerului Justiției; un procuror (care a urmat cursuri de management și 

organizare instituțională) desemnat de Secția de procurori a Consiliului Superior al 

Magistraturii; un reprezentant al Institutului Național al Magistraturii, desemnat de 
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către directorul Institutului Național al Magistraturii; un specialist în management, 

organizare instituțională și comunicare, desemnat de Academia de Studii 

Economice – Facultatea de management, București; un psiholog (desemnat dintre 

psihologii Consiliului Superior al Magistraturii) și un consilier al ministrului 

Justiției. 

Cine sunt candidații pentru șefia Parchetului General 

 Horațiu Radu 

Din 12 iunie 2019, Horațiu Radu este delegat de Consiliul Superior al Magistraturii 

în funcția de adjunct al procurorului General. În perioada 1 iulie 2018 - 11 iunie 

2019 a fost procuror la Parchetul General. 

Răzvan-Horaţiu Radu este magistrat de carieră şi a fost numit în martie 2011 agent 

guvernamental pentru Curtea de Justiţie şi Tribunalul Uniunii Europene, fiind 

demis în 2018 după ce a intrat în conflict cu Liviu Dragnea și cu fostul consilier al 

premierului Dăncilă, Darius Vâlcov. 

Dragnea și Vâlcov l-au atacat deschis pe fostul agent guvernamental la CJUE, în 

2018, pentru că acesta nu le-a dat aviz pentru acte normative care încălcau 

legislația europeană. 

"Mai este un domn la MAE care se opune la tot ce vine de la Guvern. O să-i 

propun premierului să avem o analiză serioasă a tuturor celor din guvern care au 

blocat acte. Nu ştiu ce va face ministrul respectiv cu el. Noi nu mai vrem să ne 

păcălim cu noţiunea de coincidenţă. (...) Dacă este o reţea, te duci cu gândul la 

celebrul stat paralel, căci nu se poate, undeva trebuie să există o coordonare. Şi 

prin judeţe există starea asta. Şi în SUA s-a vorbit de deep state, Trump a ieşit să 

spună", spunea Liviu Dragnea, în mai 2018, la România TV. 

La câteva zile după această declarație, Horațiu Radu a fost demis din funcție de 

Viorica Dăncilă. 
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Răzvan-Horaţiu Radu este doctor al Facultăţii de Drept a Universităţii Bucureşti, 

specializarea drept penal şi a urmat cursurile Institutului Naţional al Magistraturii 

(2001-2003), după care a fost numit procuror, activând succesiv la Parchetul de pe 

lângă Judecătoria Roman (ca procuror stagiar), Parchetul de pe lângă Judecătoria 

Sectorului 6 Bucureşti şi Parchetul de pe lângă Tribunalul București. 

Horatiu Radu a instrumentat cazul pedofilului Emanoil Paiscar, cel care, în 2005, a 

ademenit o fetiță de 11 ani, cu „ciocolată și șampon”, după cum scria presa de 

atunci, pentru a o viola, ucide și tranșa cu un fierăstrău. Ulterior, ucigașul s-a 

sinucis. 

Potrivit unei evaluări din 2004, Horațiu Radu a lucrat la 55 dosare de anchetă, 

dintre care 11 rechizitorii, 386 de dosare de supraveghere, dintre care rechizitorii 

32, a trimis în judecată 46 de inculpați, dintre care 14 arestați preventiv și a 

susținut 86 de concluzii pe latura penală a cauzei. Nu a avut nicio soluție infirmată. 

În calitate de agent CEDO, în perioada 2007- 2011 a gestionat formularea de 

apărări sau executarea hotărârilor CEDO, în aproximativ 2.000 de dosare. Dintre 

acestea, multe priveau reclamații privind posibila încălcare a drepturilor prevăzute 

de Convenția Europeană a Drepturilor Omului, de către instanțele și parchetele din 

România. 

În calitate avocat al Guvernului României la Curtea de Justiție a Uniunii Europene 

și la Comisia Europeană, în perioada 2011-2018, a reușit anularea mai multor acte 

europene defavorabile României. În 2017, România a reușit anularea unei decizii a 

Comisiei Europene care ne impunea plata a peste 100 milioane de euro cu titlu de 

corecții financiare. 

În 7 ani, România a suferit o singură condamnare la CJUE. 

 Laura Oprean 

Procurorul Laura Oprean (45 de ani) este numărul doi în Parchetul General. În 

decembrie 2016, ea a fost numită prim-adjunct al procurorului care la acea vreme 

era Augustin Lazăr. Odată cu Oprean, a fost numit prim-adjunct al procurorului 

general și Bogdan Licu. 
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Laura Oprean a lucrat la Parchetul Judecătoriei Alba Iulia, Parchetul de pe lângă 

Judecătoria Cluj, Parchetul Tribunalului Cluj și Parchetul Curții de Apel Cluj. 

Din anul 2006 a lucrat în DNA Cluj, în 2008 devenind șef al structurii. În anul 

2009 a fost delegată procuror-șef adjunct al DNA, iar în 2012, când Daniel Morar a 

preluat conducerea interimară a Parchetului General, Laura Oprean a devenit 

procuror șef interimar al DNA. 

În 2013, a revenit adjunct al DNA, conducerea fiind preluată de procurorul Călin 

Nistor. 

Ulterior, și-a încheiat activitatea la DNA, la cerere, revenind la Parchetul de pe 

lângă Curtea de Apel Cluj, în calitate de procuror general al acestei structuri. 

 Gabriela Scutea 

Gabriela Scutea (47 de ani) este procuror la Parchetul Curții de Apel Brașov. În 

trecut, a ocupat funcțiile de secretar de stat în Ministerul Justiției și de adjunct al 

procurorului șef al DNA Laura Codruța Kovesi. 

Gabriela Scutea a fost, între noiembrie 2006 - mai 2013, adjunct al procurorului 

general, care era atunci Laura Codruţa Kovesi, şi era responsabilă pentru 

activitatea Secţiei judiciare, activitatea de resurse umane şi documentare, ordonator 

principal de credite (delegat), implementarea programelor cu finanţare externă, 

precum şi audit. 

Ulterior, între mai - august 2013, a fost numită consilier al Procurorului General de 

atunci, respectiv Tiberiu Niţu. 

În ianuarie 2016, în perioada scandalului privind Ordonanța 13, Gabriela Scutea 

era secretar de stat în Ministerul Justiţiei. Ea şi-a început activitatea în 1995 ca 

procuror stagiar la Parchetul de pe lângă Judecătoria Braşov şi apoi Parchetul de pe 

lângă Judecătoria Rupea. 

În mandatul lui Tudorel Toader, Scutea a candidat fără succes și pentru postul de 

procuror general și pentru cel de procuror-șef al DNA, fiind respinsă de ministrul 

de atunci al Justiției. 
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 Ionel Corbu 

Ionel Corbu, avansat recent la gradul de general, conduce Parchetul Militar de pe 

lângă Curtea Militară de Apel și a instrumentat dosarul privind mitingul din 10 

august 2018 

El este cel care a dezvăluit că procurorul Bogdan Pîrlog nu l-a anunţat ierarhic că a 

fost la mitingul din 10 august 2018 şi că a deschis dosarul în care au fost puşi sub 

urmărire şefi ai Jandarmeriei. Corbu a susținut că Pîrlog l-a informat abia în 15 

august despre prezența sa în piață. Ionel Corbu candidează şi pentru funcția de șef 

al Secţiei Parchetelor Militare. 

 Florin Cășuneanu 

Florin Căşuneanu, procuror şef al Parchetului de pe lângă Curtea de Apel Iaşi, care 

în cursul acestui an şi-a dat în judecată instituţia pe care o conduce pentru a i se 

mări salariul de la 30.000 lei lunar la 33.500 lei pe lună. El candidează și pentru 

funcția de șef al Secţiei Parchetelor Militare. 

 Marian Drilea 

Marian Drilea este procuror la DIICOT Brașov. El a fost implicat în scandalul 

stenogramelor din 2012 legat de dosarul "Motorina". La acea dată, Drilea era 

procuror DIICOT la Brașov, un apropiat al lui Victor Ponta, pe care acesta l-ar fi 

vrut pentru funcția de procuror-șef al DNA în locul lui Daniel Morar. Presa a 

relatat că Drilea s-a aflat în spatele stenogramelor cu președintele de atunci cu 

Traian Băsescu, Elena Udrea și Dorin Cocoș, stenograme care erau legate de 

dosarul Motorina. Ancheta îl viza pe șeful Fiscului, Sorin Blejnar, suspectat că 

favoriza grupări infracționale specializate în evaziune cu produse petroliere. 

Blejnar a fost condamnat în cele din urma la cinci ani închisoare cu executare în 

dosarul "Motorina", în decembrie 2016. Drilea a absolvit Facultatea de Drept din 

cadrul Universității "Lucian Blaga" din Sibiu în 1996 și-a susținut doctoratul la 

Chișinau. El a candidat pentru șefia Parchetului Gneral și în mandatul lui Tudorel 

Toader 
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 Sorin Vasilache conduce Parchetul Curții de Apel Brașov. 

Actualul procuror general interimar Bogdan Licu și-a depus dosarul de candidatură 

pentru conducerea Parchetului General, dar nu pentru funcția de procuror general, 

pe care o ocupă interimar din primăvara anului trecut, ci pentru postul de prim-

adjunct al procurorului general. Bogdan Licu este acuzat de plagiat în teza de 

doctorat susținută la Academia SRI, sub coordonarea lui Gabriel Oprea. La 

începutul lunii decembrie, procurorul general interimar, Bogdan Licu, a fost acuzat 

de un nou plagiat. Acesta ar fi „copiat mare parte dintr-un capitol pe care l-a scris 

într-o carte apărută în 2005”, a scris Sorin Semeniuc, pe site-ul linx.crji.org. Este 

vorba de capitolul „Criminogeneza corupției” care conține, potrivit sursei citate, 

„fragmente sustrase din opt surse care nu sunt menționate nicăieri”. 

Cine sunt candidații pentru șefia DIICOT 

 Ioana Albani 

Ioana Albani este procuror din anul 2000 și a activat până în 2001 ăn cadrul 

Parchetului de pe lângă judecătoria Sectorului 1 și la Tribunalul București. A ajuns 

ulterior la Parchetul General unde, până în 2004, s-a ocupat de combaterea 

infracțiunilor informatice. În perioada 2004 - 2005, a ocupat funcția de șef al 

Serviciului de Combatere a Infracțiunilor Informatice în cadrul DIICOT, iar din 

noiembrie 2005 până în iunie 2006 a fost delegată procuror șef adjunct al DIICOT. 

Din 2006 a revenit la conducerea Serviciului, după care a fost delegată în 2016 în 

funcția de procuror șef adjunct al DIICOT (sursa - agenția Mediafax). 

În iunie 2008 a absolvit Colegiul Superior de Securitate Națională - Academia 

Națională de Informații iar în 2006 a urmat un curs de master în "Dreptul 

informațiilor și securității private Universitatea Ecologica București" 

 

În 2018, Ambasada Statelor Unite la București scria, despre Ioana Albani, că „este 

unul dintre principalii inovatori în eforturile de anchetare a infraţciunilor 

cibernetice şi rămâne o promotoare dedicată a eforturilor transfrontaliere de 

combatere a criminalităţii organizate”. 
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„În mandatul său la DIICOT, doamna procuror şef Albani a condus ofiţeri ai 

instituţiilor de aplicare a legii şi procurori în destructurarea cu succes a unor cazuri 

de fraudă de proporţii prin internet şi infracţiuni cibernetice”, potrivit unui mesaj 

postat pe pagina de Facebook a ambasadei. 

 

Atunci, Ioana Albani a primit din partea Ambasadei SUA Premiul „Femei 

Curajoase din întreaga lume”. 

 

A primit o decorație din partea FBI, pentru combaterea infracțiunilor informatice. 

 Viorel Badea 

Procurorul Viorel Badea, director adjunct responsabil cu formarea continuă la 

Institutul NAțional al Magistraturii, a fost procuror la Parchetul Judecătoriei 

Sectorului 6 iar din 2004 procuror la Parchetul Tribunalului București. 

 

În 2015, a devenit procuror șef adjunct la PTB. 

 

A instrumentat cazuri celebre precum cel al hackerului Guccifer și al fratelui lui 

Nicu Gheară. 

 Giorgiana Hosu 

Giorgiana Hosu a preluat interimar funcția de procuror-șef al DIICOT în octombrie 

2019, după demisia lui Felix Bănilă, în plin scandal legat de cazul Caracal. În 19 

decembrie 2019, Secţia pentru procurori a Consiliului Superior al Magistraturii a 

respins propunerile de prelungire a delegărilor procurorilor Georgiana Hosu 

(procuror șef) și Oana Schmidt-Hăineală (procuror şef adjunct) la conducerea 

Direcţiei de Investigare a Infracţiunilor de Criminalitate Organizată şi Terorism. 

Anterior, Giorgiana Hosu a fost adjunct al șefului DIICOT, fiind numită în 

octombrie 2018, la propunerea lui Tudorel Toader. Ea era însă în funcție din luna 

august, fiind delegată pentru 6 luni. 
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Hosu a fost adjunct al DIICOT și în perioada 2013-2015, după ce, anterior a 

condus vreme de cinci ani Serviciul de combatere a macrocriminalităţii 

economico-financiare al instituției. După ce Alina Bica și-a dat demisia în 2015 din 

funcția de procuror-șef al instituției, Giorgiana Hosu a preluat interimatul la șefia 

instituției. 

Giorgiana Hosu a pierdut, în anul 2015, cursa pentru șefia DIICOT, aceasta fiind 

câștigată de Daniel Horodniceanu. 

Printre dosarele instrumentate de ea se numără și cel al omului de afaceri israelian 

Sorin Beraru, care a fost cercetat pentru fraudarea cu peste 3,5 milioane de dolari a 

societăţii CICO. După ce a încercat să o mituiască pe Giorgiana Hosu cu jumătate 

de milion de euro pentru a renunţa la anchetă, Sorin Beraru a fost condamnat la 

șapte ani de închisoare. Ea s-a ocupat și de dosarul omului de afaceri Hassan Awdi, 

condamnat la opt ani închisoare în dosarul falimentării CFR Mesagerie și pe cel al 

lui Omar Hayssam, care a primit 24 de ani şi patru luni închisoare în dosarul 

"Manhattan". 

Dan Hosu, soțul Giorgianei Hosu, a fost reținut de DNA în dosarul privind 

S.C Carpatica Asig S.A, însă judecătorii instanței supreme au respins cererea de 

arestare preventivă, el fiind plasat sub control judiciar. La acea vreme, unele voci 

susțineau că dosarul soțului său ar fi fost unul dintre motivele pentru care aceasta a 

pierdut concursul pentru șefia DIICOT. Dan Hosu, în calitate de administrator al 

unei firme, a fost acuzat de trafic de influenţă, instigare la acces ilegal la un sistem 

informatic, instigare la folosirea de informaţii ce nu sunt destinate publicităţii şi 

dare de mită. DNA l-a trimis în judecată în anul 2017. 

 Daniel Horodniceanu 

Daniel Horodniceanu s-a aflat la conducerea DIICOT din mai 2015 și până în 

primăvara anului trecut. 

El a candidat pentru un al doilea mandat la șefia DIICOT, dar a pierdut în favoarea 

procurorului Felix Bănilă. După încheierea mandatului la șefia DIICOT, 

Horodniceanu s-a întors la DIICOT Iași. 
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El a fost consilier juridic la Consiliul Judeţean Iaşi (august - decembrie 1998), 

procuror la Parchetul Judecătoriei Fălticeni (ianuarie 1999 - mai 2000), procuror la 

Parchetul Judecătoriei Paşcani (iunie 2000 - iunie 2002), procuror la Parchetul 

Judecătoriei Iaşi (iunie 2002 - octombrie 2005), procuror la DIICOT Iaşi 

(noiembrie 2005 - iunie 2006), procuror-şef al Biroului Teritorial Iaşi al DIICOT 

(iunie 2006 - iunie 2009), procuror la Serviciului Teritorial DIICOT Iaşi (iunie 

2009 - iunie 2012). 

În iunie 2012, a devenit procuror-şef al Serviciului Teritorial Iaşi al DIICOT, 

funcţie pe care a ocupat-o până în mai 2015. 

Cine sunt candidații la șefia DNA 

 Călin Nistor 

Călin Nistor a fost delegat în funcția de procuror-șef al DNA în februarie 2019, 

după ce Anca Jurma a anunţat, la începutul lunii ianuarie, că nu mai doreşte 

prelungirea mandatului de şef interimar. El a fost adjunct al procurorului șef al 

DNA din mai 2013. 

În noiembrie 2019, Călin Nistor explica scăderea vizibilă a activității direcției prin 

faptul că s-a redus numărul sesizărilor, el susținând că în 9 luni DNA a primit doar 

25 de sesizări. 

"Am primit 25 de sesizări în 9 luni de zile, faţă de mult mai multe în anii trecuţi. 

Or, ca să deschid un dosar, trebuie să fiu sesizat. Un procuror nu stă pe stradă să 

tragă cu urechea, trebuie să fie sesizat. Nu va confirma nimeni că vreun şef de 

instituţie a primit directive să nu mai sesizeze. Dacă într-un an de zile primim 25 

de sesizări, din ce pot eu deschide cauze penale?”, a declarat Nistor la Adevărul 

Live. 

Şeful DNA a mai spus că Direcţia este afectată la nivelul capabilităţii de punere în 

aplicare a mandatelor de interceptare după decizia CCR din 2016, prin care a fost 

interzisă colaborarea cu SRI. 

"Eu nu ştiu de vreo instanţă care să fi stabilit în mod oficial că SRI-ul a efectuat 

acte de urmărire penală.  
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SRI-ul se limita la acele operaţiuni tehnice, de punere în aplicare a mandatelor de 

supraveghere. Toată lumea ştia, toată clasa politică ştia că acele mandate erau puse 

în aplicare de către SRI. Nu înţeleg de unde a fost surpriza. Păi au creat alte 

structuri care să pună în aplicare aceste mandate? În acest moment, este un 

domeniu unde suntem descoperiţi”, a mai declarat Nistor. 

De asemenea, el a mai spus că la acest moment DNA are un deficit de personal de 

25%. 

 Crin Bologa 

Crin-Nicu Bologa este prim-procuror adjunct al Parchetului Tribunalul Sălaj. Presa 

a scris că are o avere impresionantă, el deținând zece proprietăți: două parcări în 

Cluj-Napoca, un teren în Cluj-Napoca, două terenuri în Zalău, un alt teren în Sălaj, 

un teren agricol în județul Constanța, două apartamente la Cluj-Napoca și o casă la 

Zalău, potrivit Libertatea. 

 Mariana Alexandru 

Mariana Alexandru a revenit în rândul magistraților după ce se pensionase în 

septembrie 2014, din funcția de procuror-şef adjunct la Secţia de combatere a 

infracţiunilor conexe infracţiunilor de corupţie din DNA, șef al Secției fiind la 

vremea respectivă Lucian Papici. 

 

A lucrat în dosare precum "Zambaccian", "Gala Bute", dar și în cauzele în care au 

fost vizați Cătălin Voicu sau fostul ministru al Tineretului, Monica Iacob Ridzi, 

potrivit Mediafax. 

 

În 2019, Secția pentru Procurori a CSM i-a respins în trei rânduri delegarea la 

Parchetul de pe lângă Înalta Curte de Casație și Justiției sau la DIICOT, la cererile 

lui Bogdan Licu și Felix Bănilă. 

 

În septembrie 2019, aceasta a reușit să intre în rândurile DIICOT după ce a câștigat 

un concurs organizat de această structură, dar în scurt timp a cerut din nou CSM 

transferul la PÎCCJ. (sursa - Monitorul Justiției).  

https://monitoruljustitiei.ro/profesii-juridice-si-retele-judiciare/procurori/mariana-alexandru-decizie-dupa-ce-i-a-invins-pe-procurorii-din-csm-18604999/)


 

CNSLR Fratia | Revista Presei 14.01.2020 29 

 

La momentul pensionării sale, luju.ro scria „în exclusivitate cum a fost lucrată 

fosta procuroare DNA Mariana Alexandru (foto stanga), de Direcția Națională 

Anticorupție pentru a fi forțată să plece din parchetul anticorupție și chiar din 

magistratură”. 

 

„Pensionată subit în 2014, Mariana Alexandru a primit în urmă cu câteva zile 

documentul care confirma informația care circula de mult în mediile judiciare. Și 

anume că Mariana Alexandru a fost amenințată cu dosare penale, daca nu pleacă 

din magistratură. Deși nu poate fi suspectată ca fiind un procuror ușor de intimidat, 

Mariana Alexandru a decis in 4 septembrie 2014, după orele 18.00, să plece din 

DNA și să demisioneze din magistratură, fiind conștientă că în plină dictatură a 

Binomului, putea fi distrusă, fără probe”, potrivit unui articol publicat de luju.ro la 

acel moment. 

 Camelia Elena Grecu 

Camelia Elena Grecu este procuror la structura centrală a DNA. Din 2009 și până 

în 2016, ea a condus Parchetul Curții de Apel Constanța. Ea a candidat la șefia 

DNA și în mandatul lui Tudorel Toader. 

Ionuț Botnaru conduce Parchetul Curții de Apel Ploiești. El a condus și DIICOT 

Ploiești. 

Cine sunt favoriții 

Rezultatele selecţiei ar urma să fie anunţate public în 21 ianuarie. Propunerile 

ministrului Justiţiei vor fi înaintate Consiliului Superior al Magistraturii, pentru 

obținerea avizului acestei instituţii, aviz care este unul consultativ. Ministrul 

Justiţiei va înainta propunerea preşedintelui Klaus Iohannis. Șeful statului poate să 

refuze o singură dată propunerea, motivând refuzul. 

Cătălin Predoiu spunea, în decembrie, după depunerea candidaturilor, că speră să 

nu existe situația din mandatul lui Tudorel Toader, când niciun candidat nu a trecut 

de interviuri. 
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Favoriți printre procurori ar fi Răzvan Horațiu Radu pentru funcția de procuror 

general, Călin Nistor și Crin Bologa pentru șefia DNA și Ioana Albani și Viorel 

Badea pentru DIICOT, au declarat pentru HotNews.ro surse din sistemul judiciar. 

Cu șanse bune la șefia Parchetului General este cotată și Gabriela Scutea. 

Procedura de selecție, contestată 

Procedura de selecție a șefilor marilor parchete, declanșată de Cătălin Predoiu în 2 

decembrie 2019, se va desfășura conform acelorași norme legale criticate de 

organismele internaționale, de secția pentru procurori a CSM și de majoritatea 

magistraților, fiind percepute drept un pericol pentru justiție, au avertizat Forumul 

Judecătorilor din România și Inițiativa pentru Justiție. 

Comparând anunțul lui Cătălin Predoiu cu anunțurile fostului ministru al Justiției 

Tudorel Toader referitoare la aceste selecții, se observă că aceste proceduri sunt 

practic similare până la identitate sub aspectul formalităților pre-interviu, 

modalității de desfășurare a interviului și criteriilor de evaluare. Diferența esențială 

între procedurile inițiate de către Tudorel Toader și cele inițiate de actualul 

ministru de justiție este doar persoana ministrului, în condițiile în care ambii au 

promis o evaluare corectă a candidaților, pentru binele justiției, afirmă cele două 

asociații ale magistraților. 

De asemenea, cele două asociații îi ceruseră ministrului Justiției, Cătălin Predoiu, 

să nu declanșeze procedura de numire a noilor șefi la DNA, Parchetul General și 

DIICOT înainte de a modifica legislația în conformitate cu recomandările Comisiei 

Europene (raportul MCV), Comisiei de la Veneția, GRECO și Consiliului 

Consultativ al Procurorilor Europeni (CCPE). 

Argumentele celor două asociații: 

 Rapoartele GRECO privind România din 2018 și 2019 au reiterat 

recomandarea ca procedura pentru numirea în și revocarea din funcțiile cele 

mai înalte din parchet, cu excepția procurorului general, să se facă printr-o 

procedură transparentă și bazată pe criterii obiective, iar Consiliului Superior 

al Magistraturii să i se acorde un rol mai important în această procedură.  
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S-a subliniat că această recomandare a rămas neimplementată și că 

modificările legislative recente privind sistemul judiciar, cu referire expresă 

la Legea nr. 242/2018, au sporit riscurile de periclitare a independenței și 

imparțialității organelor de urmărire penală. 

 GRECO a arătat că este preocupat de faptul că autoritatea supremă privind 

deciziile de recrutare în cadrul sistemului judiciar rămâne la ministrul 

justiției și că, în plus, această distribuție deja inegală a rolurilor decizionale 

este intensificată prin limitarea dreptului președintelui României de a refuza 

numirea candidaților propuși la doar o singură dată pentru motive de 

oportunitate. 

 Comisia de la Veneția, prin Avizul privind propunerile de modificare a Legii 

nr. 303/2004 privind statutul judecătorilor și procurorilor, Legii nr. 304/2004 

privind organizarea judiciară și a Legii nr. 317/2004 privind Consiliul 

Superior al Magistraturii, a arătat că este necesar să se păstreze un echilibru 

între nevoia de legitimitate democratică a numirii conducătorului 

parchetului, pe de o parte, și exigența de depolitizare, pe de altă parte. 

 Din această perspectivă, în cazul în care se recurge la un mecanism de 

numire cu implicarea puterii executive și/sau legislative, sunt necesare 

garanții suplimentare pentru a diminua riscul de politizare a procuraturii, 

motiv pentru care implicarea efectivă a unui consiliu judiciar sau a unui 

consiliu pentru procurori, dacă o astfel de structură există, este esențială, 

reprezentând o garanție de neutralitate și de expertiză profesională, apolitică. 

 Interimatul în funcțiile de conducere din Ministerul Public reprezintă, într-

adevăr, o variantă „de avarie”, dar prin faptul că delegările în aceste funcții 

se fac de Secția pentru procurori din cadrul Consiliului Superior al 

Magistraturii, pentru perioade de maxim 6 luni, garantarea independenței de 

factorul politic este, fără îndoială, mai riguros respectată decât în cazul 

numirii pentru un mandat de 3 ani printr-o procedură în care selecția 

candidaților se face de un reprezentant al puterii executive, care poate să nu 

țină cont de avizul Secției pentru procurori a CSM și care poate impune 

singurei autorități care i-ar putea cenzura opțiunea - președintele României - 

orice candidat dorește, după eventuala respingere a primei sale opțiuni. 
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Pentru aceste motive, considerăm că un indiciu cu privire la faptul că și 

ministrului Justiției îi pasă de independența magistraților, de cetățeni 

(inclusiv de cei care au ieșit în stradă pentru a apăra independența justiției) și 

de lege (inclusiv de calitatea acesteia și de conformitatea cu standardele 

minimale internaționale), va rezulta din capacitatea sa de a se abține de la a 

utiliza un instrument de natură a afecta independența justiției". 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Bancherii şi companiile din energie răsuflă uşuraţi: taxa pe activele 

financiare şi taxele suplimentare pentru companiile din energie au fost 

eliminate prin OUG 1/2020 

OUG nr. 1/2020 abrogă taxa pe activele financiare, elimină cerinţele suplimentare 

aplicabile fondurilor de pensii private şi modifică contribuţiile plătite de 

companiile din energie. 

Mult aşteptata Ordonanţă de Urgenţă de abrogare a OUG 114/2018, care a introdus 

o taxă pe activele bancare, a cerut o majorare de capital suplimentară pentru 

fondurile de pensii şi a introdus o taxă pe energie, a fost publicată în Monitorul 

Oficial joi, 9 ianuarie 2020, cu numărul 1. OUG nr. 1/2020 abrogă taxa pe activele 

financiare, elimină cerinţele suplimentare aplicabile fondurilor de pensii private, 

iar nivelul contribuţiei anuale companiilor din energie se va stabili anual prin ordin 

al preşedintelui ANRE. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Proiect de lege PNL: Deținuții apți de muncă, obligați să lucreze 

„Persoanele condamnate au dreptul și obligația de a urma cursurile învățământului 

general obligatoriu”„Cei care vor să beneficieze de liberare condiționată timpurie 

trebuie să muncească” 

Liderul deputaților PNL Florin Roman a depus la Senat un proiect prin care este 

introdusă obligația persoanelor condamnate și apte de muncă de a lucra, în raport 

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/justitie/proiect-de-lege-pnl-detinutii-apti-de-munca-obligati-sa-lucreze-1244713#highlight-1244713-1
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/justitie/proiect-de-lege-pnl-detinutii-apti-de-munca-obligati-sa-lucreze-1244713#highlight-1244713-1
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/justitie/proiect-de-lege-pnl-detinutii-apti-de-munca-obligati-sa-lucreze-1244713#highlight-1244713-1
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cu tipul regimului de executare a pedepsei. Inițiativa prevede și obligația ca aceștia 

să urmeze cursurile învățământului general, potrivit Mediafax. 

Inițiativa legislativă propune modificarea Legii 254/2013 privind executarea 

pedepselor şi a măsurilor privative de libertate dispuse de organele judiciare în 

cursul procesului penal. 

Prin urmare, unul dintre articolele propuse a fi modificate arată că „persoanele 

condamnate au dreptul și obligația de a munci în raport cu tipul regimului de 

executare, ţinându-se seama de calificarea, deprinderile şi aptitudinile acestora, de 

vârstă, starea de sănătate, măsurile de siguranţă, precum şi de programele destinate 

sprijinirii formării profesionale a acestora. Administrația locului de detenție 

întreprinde demersurile necesare pentru identificarea posibilităților de a asigura 

folosirea la muncă a unui număr cât mai mare de deținuți”. 

În forma în vigoare a legii, deținuților doar le poate fi cerut să muncească, nefiind 

obligați la acest lucru. 

„Persoanelor condamnate li se poate cere să muncească, în raport cu tipul 

regimului de executare, ținându-se seama de calificarea, deprinderile și aptitudinile 

acestora, de vârstă, starea de sănătate, măsurile de siguranță, precum și de 

programele destinate sprijinirii formării profesionale a acestora”, arată legea 

254/2013 în prezent. 

„Persoanele condamnate au dreptul și obligația de a urma cursurile învățământului 

general obligatoriu” 

Un alt articol care face referire la dreptul la învățământ este schimbat, prin 

proiectul de lege. 

„Persoanele condamnate au dreptul și obligația de a urma cursurile învățământului 

general obligatoriu, în funcţie de posibilităţile penitenciarului, în condiţiile 

protocolului de colaborare încheiat cu Ministerul Educaţiei Naţionale, ţinându-se 

cont de nevoile prioritare de intervenţie identificate, de starea de sănătate, de tipul 

regimului de executare şi de măsurile de siguranță aplicate. Administrația locului 

de detenție întreprinde demersurile necesare pentru organizarea și desfășurarea 

cursurilor învățământului general obligatoriu”, conform propunerii legislative a lui 

Florin Roman. 
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Varianta în vigoare a legii doar permite deținuților să participe la cursurile de 

instruire școlară sau universitare. 

„Persoanele condamnate pot participa, în funcție de posibilitățile penitenciarului, la 

cursuri de instruire școlară sau universitare, în condițiile protocolului de colaborare 

încheiat cu Ministerul Educației Naționale, ținându-se cont de nevoile prioritare de 

intervenție identificate, de starea de sănătate, de tipul regimului de executare și de 

măsurile de siguranță aplicate”, conform legii mai sus menționate. 

„Cei care vor să beneficieze de liberare condiționată timpurie trebuie să 

muncească” 

Liberalul argumentează că deținuții nu doar că au dreptul de a munci, ci și această 

obligație, în cazul în care vor să beneficieze de liberare condiționată timpurie. 

„În calitate de deputat, am depus o initiațivă legislativă, prin care persoanele 

condamnate au dreptul, dar și obligația de a munci în acord cu calificarea lor 

profesionala, în condițiile stabilite de penitenciarele unde sunt încarcerate. 

Persoanele condamnate nu au doar dreptul de a munci, ci și obligația de a presta o 

muncă, pentru cei apți, dacă doresc să beneficieze de liberare condiționata mai 

timpurie”, a anunțat Florin Roman, într-un comunicat de presă remis, luni, 

MEDIAFAX. 

Liderul deputaților PNL mai spune că această obligație este deja prevăzută în 

legislația unor țări europene precum Franța, Danemarca sau Ungaria. 

„Țări europene cu tradiție în respectarea drepturilor deținuților, cum sunt 

Danemarca, Franța sau vecinii maghiari, au statuat deja in legislatie obligativitatea 

muncii pentru deținuții apți de munca. In 

paralel, proiectul legislativ inițiat prevede dreptul și obligația persoanelor 

condamnate sa participe la cursurile invatamantului general obligatoriu pentru cei 

care e cazul, dar și la cursuri de pregătire profesionala. Din cei peste 20.000 de 

deținuți aflați in penitenciare, circa 15.000 sunt apți de munca”, a conchis Roman. 

Proiectul de lege a fost înregistrat la Senat, prim for sesizat, decizională fiind 

Camera Deputaților. 

(Sursa: Mediafax) 
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 PLUS a preluat conducerea Alianței USR-PLUS. Comitetul Executiv va fi  

Moise Guran ar putea coordona campaniile electorale din 2020 

Liderii USR și PLUS au stabilit în ședința comună de luni componența Comitetului 

Executiv al Alianței, care va fi format din doi membri de la USR și doi de la 

PLUS. De coordonarea acestei structuri de conducere se va ocupa 

europarlamentarul PLUS, Dragoș Tudorache, iar de comunicare, vicepreșdintele 

USR, Ionuț Moșteanu.  

Din structura de conducere vor face parte și Silviu Dehelean (USR) -juridic- 

și Dragoș Neacșu (PLUS) -finanțare. Până la finalul săptămânii, Comitetul 

Executiv al Alianței va fi completat cu un responsabil pentru coordonarea 

campaniilor electorale din 2020 și un responsabil pentru politici publice. 

„Vrem să începem să pregătim guvernarea și vom încerca o aliniere pe partea de 

politici publice. Vom crește ritmul pentru alinierea celor două programe politice și 

va fi și o echipă executivă comună de comunicatori, de vectori de imagine care să 

intre într-o poziție de opoziție activă pozitivă la actuala guvernare”, a declarat 

Dragoș Tudorache, la finalul ședinței. 

Moise Guran ar putea coordona campaniile electorale din 2020 

Conform unor surse politice, propunerea USR pentru coordonarea campaniilor 

electorale din 2020 este jurnalistul Europa FM, Moise Guran, însă discuțiile nu au 

fost încă finalizate. 

Liderii celor două partide au discutat luni și despre modul în care va fi desemnat 

candidatul Alianței la alegerile locale din Bucuești. Candidatul, cel mai probabil, 

va fi decis în urma alegerilor primare, variantă preferată de Vlad Voiculescu, 

candidatul PLUS, în timp ce Nicușor Dan susține departajarea prin sondaje de 

opinie, unde acesta este mai bine poziționat. 

„E nevoie de o concurență reală, constructivă, din care bucureștenii să înțeleagă 

care sunt soluțiile reale. Încurajarea noastră pentru cei doi candidați e să se 

pregătească pentru o departajare în urma dezbaterilor de programe. (...) Preferința 

noastră este pentru ceea ce se numesc alegeri primare”, a declarat, luni, 

coordonatorul Alianței, Dragoș Tudorache. 

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/politica/plus-a-preluat-conducerea-aliantei-usr-plus-comitetul-executiv-va-fi-coordonat-de-dragos-tudorache-1244614#highlight-1244614-1
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„Lucrurile se vor clarifica în perioada următoare în toate filialele. (…) Până la 

finalul lunii vom ști cum facem în toate filialele”, a spus și Ionuț Moșteanu. 

Birourile reunite ale celor două partide au decis ca în perioada următoare să fie 

formată și o echipă tehnică compusă din 6 membri, câte trei de la fiecare partid, 

care va elabora un raport privind situația din teritoriu a candidaturilor pentru 

alegerile locale. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 SURSE Comisia Europeană a început CONTROLUL: Vrea să vadă dacă 

România ia măsurile necesare pentru închiderea a 48 de gropi de gunoi 

Comisia Europeană analizează dacă autoritățile române iau rapid măsurile necesare 

pentru închiderea sau reabilitarea a 48 de depozite de deșeuri, din totalul celor 68 

care sunt supuse unei decizii a Curții de Justiție a UE, a declarat, pentru 

MEDIAFAX, o sursă din Executivul de la Bruxelles. 

Comisia Europeană "nu are cunoștință" despre un raport privind efectele nocive ale 

mai multor gropi de gunoi din România și posibilele sancțiuni aplicate prin 

procedură de infringement împotriva statului român, a afirmat sursa. 

Autoritățile române trebuiau să comunice până la sfârșitul lunii decembrie 2019 

informații actualizate privind stadiul celor 68 de depozite de deșeuri care trebuie 

închise sau reabilitate, ca urmare a unei decizii a Curții de Justiției a UE. Însă, 

Comisia nu a primit nimic în acest sens. Dintre aceste depozite, doar 20 au fost 

închise. 

"Comisia reamintește că a sesizat deja România la Curtea de Justiție a UE pentru 

depozitele de deșeuri care nu au fost închise sau reabilitate până la 16 iulie 2009, 

așa cum prevede Directiva privind depozitele de deșeuri (1999/31/CE). Curtea a 

declarat în octombrie 2018 că România nu și-a îndeplinit obligațiile în legătură cu 

cele 68 de depozite de deșeuri. În prezent, Comisia examinează dacă autoritățile 

române iau rapid măsurile necesare pentru a se conforma hotărârii. Până acum, din 

cele 68 de depozite supuse litigiului, doar 20 sunt închise. Autoritățile române 

trebuiau să trimită informații actualizate până la sfârșitul lunii decembrie 2019, dar 

Comisia nu a primit încă nimic", potrivit sursei citate. 
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De asemenea, în baza Tratatului său de aderare la UE, România a închis doar 80 de 

depozite de deșeuri, din cele 101 care nu se ridicau la standardele cerute și care 

trebuiau închise și reabilitate până la 16 iulie 2017. 

"Comisia urmărește îndeaproape situația și va decide, dacă este cazul, acțiuni 

suplimentare în acest domeniu", a mai transmis sursa din cadrul instituției de la 

Bruxelles. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Împrumuturile statului în euro au ajuns la 6,6 mld. euro în 2019. Ministerul 

Finanţelor a împrumutat o sumă record de 5 mld. euro de pe pieţele externe 

în 2019, lansând în premieră euroobligaţiuni în euro pe 30 de ani. Iar 

împrumuturile statului de pe piaţa internă, în euro, s-au apropiat de 1,6 mld. 

euro 

Ministerul Finanţelor a împrumutat o sumă record de 5 mld. euro de pe pieţele 

externe în 2019, iar de pe piaţa internă Trezoreria Statului a mai împrumutat în 

euro de la bănci peste1,59 mld. euro. România s-a împrumutat în 2019 pentru 

prima dată în euro pe o maturitate de 30 de ani, după ce în 2014 lansa în premieră 

bonduri în dolari pe 30 de ani. 

Cel mai recent Ministerul Finanţelor a împrumutat prin euroobligaţiuni de pe 

pieţele externe 2 mld. euro la începutul lunii iulie. 

Concret, Ministerul Finanţelor a împrumutat în luna iulie 2 mld. euro la a doua 

ieşire pe pieţele financiare internaţionale din 2019, din care 1,4 mld. euro pe matu-

ritatea de 12 de ani şi 600 mil. euro prin redeschiderea eurobondurilor pe 30 de ani 

lansate iniţial în luna martie. 

În cazul împrumutului de 1,4 mld. euro cu maturitatea de 12 ani, dobânda a fost de 

2,124%, iar pentru euroobligaţiunile de 600 mil. euro dobânda a fost de 3,4%. 

Gradul de suprasubscriere a fost de circa 2,6 ori. În cadrul tranzacţiei au participat 

un număr de 360 investitori, remarcându-se prezenţa echilibrată a celor din Europa 

şi SUA, fiind mulţi investitori instituţionali. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Investitorii sunt în extaz: Bursa de la Bucureşti atinge din nou pragul 

psihologic de 10.000 de puncte, neatins din 2007 încoace 

Pe 13 ianuarie 2020, bursa de la Bucureşti a spart pragul psihologic de 10.000 de 

puncte, reflectat prin prisma valorii indicelui principal BET, pentru prima oară din 

octombrie 2007 încoace, arată datele agregate de ZF din platforma BVB. Astfel 

indicele principal BET este la maximul ultimilor 12 ani după un raliu de 35% în 

anul 2019, cel mai bun an de la criză încoace prin prisma randamentului indicelui 

principal, arată datele agregate de ZF. Indicele principal BET s-a apreciat luni cu 

0,7%, evoluţie susţinută în principal de acţiunile Fondului Proprietatea (2,5%), 

care au fost de altfel şi cele mai tranzacţionate cu un rulaj de 6,2 mil. lei, adică un 

sfert din total. Fondul Proprietatea are şi cea mai mare pondere din structura 

indicelui principal. Maximul istoric atins de indicele BET a fost în iulie 2007, de 

circa 10.800 de puncte. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Statistici BNR. Cum au evoluat liniile de finanţare acordate de acţionarii 

străini băncilor deţinute în România în ultimul deceniu: finanţările au scăzut 

sub 4 mld. euro 

♦ Reducerea liniilor de finanţare externe nu a fost de natură să provoace probleme 

de lichiditate ca urmare a caracterului progresiv al ajustării şi a înlocuirii în 

totalitate a acestor surse cu depozite provenind din sectorul privat, în special de la 

populaţie, în viziunea BNR. 

Finanţările acordate de băncile-mamă instituţiilor de credit de pe piaţa locală s-au 

diminuat semnificativ coborând până la 3,9 mld. euro în septembrie 2019, iar 

totalul finanţării a atins 8 mld. euro, faţă de un maxim istoric de 26 mld. euro la 

sfârşitul anului 2008, potrivit datelor BNR. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Românii cheltuie pe lună, pentru Educaţie, cât pentru un suc 

O treime dintre veniturile lunare ale românilor sunt consumate pe mâncare și 

băuturi. O arată statistica despre venituri și cheltuieli din al treilea trimestru al 

anului trecut. Datele sunt alarmante: în medie, o familie cheltuie pe lună, pentru 

educație, mai puțin de 4 lei. 

Cheltuielile preferate ale românilor sunt mâncarea și băuturile alcoolice. O afirmă 

nu doar ultimele date statistice oficiale. 

„Cred că 70 la sută numai pe mâncare şi băuturi. Restul...pentru electricitate, 

facturi, haine, grădiniţă. Preţurile au crescut foarte mult, de la lună la lună cresc 

preţurile pentru alimente”, spune o femeie. 

„Suma e variabilă în funcţie de sezon, dar cam 30 la sută se duce pe mâncare din 

venit, inclusiv cea de la serviciu, acasă şi extra. Restul.... pentru întreţinere, 

grădiniţe, hăinuţe”, adaugă un bărbat. 

Potrivit Institutului Național de Statistică, o familie a cheltuit în medie, lunar, 804 

lei pe alimente și băuturi nealcoolice. 

O treime din veniturile românilor se duc în această direcţie, în condiţiile în care, 

potrivit Eurobarometrului, europenii cheltuie 12,1 la sută din salariu pe alimente şi 

băuturi nealcoolice. 

Potrivit Institutului Național de Statistică, veniturile totale ale unei familii sunt, în 

medie, de 4.900 de lei pe lună. Din suma totală, cheltuielile reprezintă 86 la sută, 

adică 4.200 de lei. 

Banii se duc în special pe alimente și pe utilități. Sănătatea, recreerea şi educaţia 

sunt domeniile unde se cheltuiesc cei mai puţini bani. Economiștii spun că există 

câteva fundamente economice pentru această situație. 

Iancu Guda, economist: „Adevărul economic este că puterea de cumpărare în 

România raportat la media din Uniunea Europeană este la aproape jumătate. 

Principalul factor determinant fiind competitivitatea scăzută a companiilor care nu 

sunt capabile să plătească salarii pentru un trai decent de viaţă. Un alt fundament 

economic important este inflaţia în creştere din cauza costurilor şi a deprecierii 

monedei naţionale”. 
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Mai puţin de 0,1% din veniturile totale ale unei familii se duce pe educaţie, adică 

sub 4 lei pe lună. 

Gelu Duminică, sociolog: „Sărăcia generează cheltuieli pentru nevoile primare, 

hrană, căldură, băutură. România este în proporţie de 40 la sută în sărăcie. În foarte 

multe zone educaţia e văzută ca fiind pentru domni, pentru cei care îşi permit şi e 

mult mai important să ai pe masă ce să mănânci”. 

Față de vara anului trecut, spre sfârșitul lui 2019 veniturile totale au urcat cu 2,3%. 

Cu toate acestea, România rămâne la coada clasamentului european, în ceea ce 

privește veniturile pe cap de locuitor. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 România va prelua comanda unei grupări navale permanente a NATO 

România va prelua, joi, comanda grupării navale permanente a NATO de luptă 

contra minelor SNMCMG - 2 (Standing NATO Mine Counter Measures Group 2), 

în cadrul unei ceremonii care va avea loc în Terminalul pasageri al Portului 

Constanța, anunță Ministerul Apărării Naționale (MapN), potrivit Mediafax. 

„Comanda SNMCMG-2, asigurată de căpitan-comandorul Valentin-Cătălin Vlad, 

se va exercita, timp de șase luni, de la bordul navei-comandant, puitorul de mine și 

plase „Viceamiral Constantin Bălescu” (PM-274), din dotarea Forțelor Navale 

Române. Din statul major al grupării fac parte și trei ofițeri din forțe navale 

partenere, conform politicii NATO de organizare a grupărilor navale permanente”, 

anunță sursa citată. 

Misiunile SNMCMG-2 din perioada ianuarie - iunie 2020, care vor fi desfășurate 

în Marea Neagră și Marea Mediterană, vor fi executate de nave militare din 

Bulgaria, Germania, Italia, Spania și Turcia, conform graficului de generare al 

forțelor realizat de Comandamentul Maritim Aliat al NATO (MARCOM). 

SNMCMG-2 va acționa în Marea Neagră și în Marea Mediterană pentru asigurarea 

capacității de reacție imediată la nivelul NATO, precum și pentru creșterea 

interoperabilității dintre forțele navale aliate și promovarea imaginii Alianței Nord 

Atlantice, precizează oficialii Ministerului. 
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„O primă activitate conexă este sosirea în Portul Constanța, în perioada 13-20 

ianuarie, a vânătorului de mine turcesc „Akçay” (M 270) și a dragorului de mine 

bulgăresc „Priboy” (63), nave ce vor intra în compunerea grupării SNMCMG-2, 

urmând a desfășura, împreună cu puitorul de mine și plase „Viceamiral Constantin 

Bălescu”, activități de pregătire a misiunilor specifice, planificate în Marea Neagră 

și Marea Mediterană”, conform sursei citate. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Ţările nordice se opun propunerii Comisiei Europene de introducere a unui 

salariu minim la nivelul UE. Din cele 28 de state membre ale UE, numai 

Danemarca, Italia, Cipru, Austria, Finlanda şi Suedia nu au un salariu minim 

obligatoriu 

Ţările din nordul Europei, cu un nivel ridicat al salariilor, printre care Danemarca 

şi Suedia, contestă planurile de introducere a unui salariu minim la nivelul UE, 

temându-se că o astfel de măsură le-ar submina modelele de negocieri colective 

vechi de secole, scrie The Guardian. Planurile au legătură cu angajamentul noului 

comisar al Uniunii Europene Ursula von der Leyen de a stopa migraţia „creierelor“ 

dinspre est către vest. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Comisia Europeană pregătește o DECIZIE RADICALĂ: aceste produse vor 

dispărea de pe piață 

Comisia Europeană analizează interzicerea ambalajelor din plastic şi stabilirea de 

noi cerinţe pentru producători, a declarat comisarul pentru mediu, oceane şi 

pescuit, Virginijus Sinkevicius, într-un interviu acordat cotidianului german Die 

Welt. 

"Cu siguranţă vrem să extinde regulile privitoare la obiectele de plastic de unică 

folosinţă şi în prezent analizăm în ce direcţie este posibilă această extindere.  
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Un pas important ar fi, de exemplu, interzicerea ambalajelor din plastic sau 

utilizarea plasticului reciclat", a spus Virginijus Sinkevicius pentru Die Welt, 

conform Agerpres. 

Noile prevederi UE cu privire la utilizarea obiectelor de plastic de unică folosinţă 

riscă să ameninţe o piaţă cu o valoare de peste 10 miliarde de dolari, polipropilena 

şi polistirenul fiind cele mai afectate. 

Adoptată anul trecut, Directiva UE privind obiectele de plastic de unică folosinţă 

interzice utilizarea unor produse de plastic precum vesela, paiele, beţişoare din 

plastic pentru urechi şi unele containere din polistiren. 

De asemenea, Comisia Europeană analizează modul în care producătorii de 

produse precum anvelope sau cosmetice ar putea fi obligaţi să reducă în mod 

semnificativ cantitatea de microplastice din produsele lor. "Microplasticele sunt pe 

agenda noastră. Până la finele anului vom veni cu o listă foarte detaliată a tuturor 

acestor produse care conţin microplastice sau utilizează microplastice", a spus 

Virginijus Sinkevicius. 

Circa 245 de milioane de tone de plastic sunt produse anual pe glob, potrivit 

estimărilor acestei industrii. Această cantitate reprezintă echivalentul a 31 de 

kilograme de plastic anual pentru fiecare dintre cele 7,1 miliarde de persoane de pe 

planetă, spun cercetătorii. 

(Sursa: Agerpres) 

 


